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CARMEN STANCIU:  Eşti unul dintre oamenii care dialoghează cu patimă despre 
teatru. Am să evit tentaţia de a mă lăsa prinsă În caruselul poveştilor tale despre 
oamenii şi locurile prin care ai trecut şi am să-ţi spun de la bun Început că aş 
vrea să-mi vorbeşti despre animatorul Mihai Lungeanu, despre teatrul pe care 
l-ai format la Slatina. De unde Îţi vine dorinţa, imboldul de a face teatru cu nişte 
oameni care nu sunt profesionişti ai acestei arte? 
MIHAI LUNGEANU :  Cred că e un mecanism declanşat de mult, d in  anii în  care 
profesoru l meu, Radu Penciulescu ,  ne spunea că una dintre cele mai mari 
satisfacţi i atunci când lucrezi cu tineri i sau cu amatorii este de a descoperi că 
teatrul este mereu viu privit prin prisma ingenuităţi i şi a naivităţ i i .  Am învăţat 
enorm din atitudinea lu i  faţă de viaţă, faţă de teatru. Mulţi ani el a renunţat la 
regie şi a făcut şcoală. A lucrat cu studenţii săi, a vorbit cu ei ,  i-a transformat. Te 
punea să te cauţi pe tine, te făcea să te cauţi . Ne dădea fiecăruia o ogl indă. 
Radu Penciulescu ne-a dat şi o exemplară lecţie de teatru. Când noi îl întrebam 
"Cum să facem aici?" sau "Cum se face asta?" el ne răspundea: "Măi copi i ,  eu nu 
sunt pus aici să vă învăţ cum se face. Eu sunt pus să vă învăţ cum nu se face. Cum 
se face depinde de fiecare dintre voi în parte." Aşa face, din instinct şi spectatorul. 
El  vine la teatru cu un prealabi l ,  cu o pre-judecată am putea spune. Dacă regizorul 
şi echipa sa au mizat pe acea pre-judecată a spectatorilor şi o impl ică în parcursul 
estetic al întâmplărilor, totul e bine: spectatorul e mulţumit, piesa îl atrage. 
C.S. :  Dar cum poţi fi sigur că ai intuit exact acea "pre-judecată" cu care a intrat În 
sală majoritatea publicului? Sunt regizori În al căror program estetic "satisfacerea" 
marelui public nu ocupă un loc important. 
M.L. :  E treaba lor. Dar publicu l judecă. Şi eu îmi aleg textele în funcţie de afinităţi 
care ţin de resorturi le intime ale creaţiei .  Cu toate acestea, nu mi s-a întâmplat 
niciodată, la nici un spectacol ( ind iferent de numărul de reprezentaţi i  date, mare 
sau mic) ca publ icu l ,  spectatorul obişnuit, să-mi reproşeze "Nu am înţeles." 
C.S. :  " Transpa[enţa" intenţiilor tale ţi se pare esenţială? 
M.L. :  Absolut. lnseamnă că am reuşit să transmit povestea "cu cuvintele mele". 
Dacă nu înţelege nimeni l imba în care vorbeşti ,  în care te exprimi ,  cum să-ţi 
comunici mesaju l? 
C.S. :  Dincolo de limbajul scenic? 
M.L.:  Limbaju l  e altceva. Spectatorul îşi pune problema l imbaju lu i  abia după ce a 
înţeles mesaju l .  Acum el a trecut un prag şi a ajuns la un n ivel de la care poate 
să-ţi spună "Nu sunt de acord ! Am înţeles, dar nu sunt de aceeaşi părere." Pentru 
mine e mult mai important decât să-mi  spună: "N-am înţeles eu prea bine, dar 
mi-a plăcut cum se mişcau actori i şi costumele mi s-au părut frumoase . . .  " Un 
spectacol de teatru trebuie să pună omul  la treabă, nu să-i trezească imagin i .  
Să-I facă să simtă că participă la ceva la care nu are acces oricând şi oriunde. 
Asta vreau să transmit celor care vin la teatru . Şi îmi doresc ca ceea ce văd pe 
scenă să rămână pentru totdeauna undeva în ei .  
C.S.: Amintiri şi Întrebări pentru mai târziu? 
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M.L.:  Şi răspunsuri , uneori . Obişnuim să negăm tot ceea ce nu înţelegem. lnsă 
teatrul ne învaţă că totul este posibi l .  El ne ajută să descoperim lucrurile, să 
devenim fiinţe ale spiritu lu i ,  să nu ne temem. Eu zic că teatrul este viaţă, dar o 
altfel de viaţă. Şi cred în spiritual itatea teatru lu i .  



C.S. : Crezi că există timpuri În care societatea să nu fie interesată de teatru sau 
contexte În care această artă poate deveni neinteresantă pentru cei mai mulţi 
dintre oameni? 
M.L. : Nu!  
C.S.: Pari foarte convins. De ce? 
M.L. :  Încă o dată, nu!  Teatru l este o manifestare directă. Acum câţiva ani, cred 
că la un festival din Bulgaria, am asistat la un workshop al unui antropolog. 
Studiase un trib din Kenya. Patru-cinci membri plecaţi să lucreze la oraş (meserii 
"underground" - măturători , gunoieri , cărăuşi) reveneau o dată la 2-3 1uni acasă, 
într-o comunitate extrem de închisă. Şi atunci tot tribul se aduna pentru a povesti 
ce se mai întâmplase între timp, de o parte şi de alta. Dar nu în cuvinte, ci prin 
mijloace teatrale, prin pantomimă, prin mici scenete. Este o poveste remarcabilă 
din care reiese cel mai bine scopul ,  esenţa teatru lu i :  comunicarea. Dacă nu îţi 
comunic nimic, de ce să mai vii să vezi spectacolul meu? Cred că asta caută în 
primul rând spectatori i :  informaţi i .  
C.S. : Să Înţelegem că teatrul pe care /-ai "mO$it" la Slatina a apărut pentru că 
simţi că acolo sunt oameni care au nevoie de acest mijloc de comunicare? 
M.L.:  Eu fac de 20 de ani teatru la Slatina. Iar faptu l  că au pus în joc bani ,  banii 
publici, pentru a oferi o "casă" celor ce fac teatru demonstrează că oraşul are 
nevoie de artă. Primăria a decis ca fosta Casă de Cultură să devină teatru şi nu 
altceva. Aşa a apărut un spaţiu de joc extrem de modern, modular, cu opt 
posibi l ităţi de amenajare. O scenă profesionistă pe care poate evolua chiar şi un 
ansamblu de operă - cu orchestră în fosă, sol işti , cor, balet şi decorur i  
somptuoase. Ce s-a întâmplat la Slatina este dovada că în oraş nu e suficient să 
existe un teatru ci că oraşul trebuie să vrea să aibă un teatru . 
C.S. : De ce " Teatrul <<Eugen Ionescu" "? 
M.L.:  Pentru că Eugen Ionescu s-a născut la Slatina. Numele lu i  îl poartă acolo 
şi bibl ioteca oraşului .  Mai e şi un liceu cu predare în l imba franceză . . .  
C.S.: Vin tinerii din Slatina la teatru? 
M.L.: Vin. Şi nu doar ca spectatori . La toate cele nouă ediţii ale Zilelor "Eugen 
Ionescu" au realizat ei singuri un spectacol ,  pe un text mai puţin cunoscut al acestuia. 
De fiecare dată au muncit enorm pentru această producţie cu o unică reprezentaţie. 
Îşi aduceau de acasă "recuzita": un scaun, o lampă - ca la şezătoare. E ceva 
extraordinar! Pe aceşti copii vreau să-i educ pentru teatru , să formez cu ei o structură 
- după modelul Râmnicu-Vâlcea sau Sibiu. Să facem teatru împreună. 
C.S.: Spuneai că autorităţile te-au ajutat foarte mult. Ce crezi că-/ poate determina 
pe primarul unui ora$ să susţină sau să Înfiinţeze un teatru? 
M.L.:  Un primar deştept ştie că atâta vreme cât au acasă tot ce îşi doresc, oamenii 
nu-şi rup rădăcinile, nu-şi părăsesc oraşul .  Pe lângă locuri de muncă, şcol i bune 
sau îngrij i re medicală, oamenii au şi necesităţi culturale ce trebuie acoperite. 
Altfel pleacă. Teatru se face şi la Lehl iu .  Aşa vor oamenii de acolo. Şi ,  de multe 
ori , teatru l făcut în aceste locuri e nici mai bun nici mai rău ca cel de la Bucureşti . 
C.S. : Crezi că În ora$ele mari, cu tradiţie culturală, teatrul este, U$Or, U$0(, "Îngropat"? 
M.L.:  La noi se invocă încă o tradiţie care este, în mare parte, rodul unei dorinţe, 
al  unei strategii de acum 50 de ani .  Până în 1 989 a existat un public ce intra în 
sala de teatru din anumite motive sau chiar forţat. După '90 el a început să 



(e)migreze către alte structuri . Dacă statul ar fi asigurat celor ce fac teatru condiţii 
de viaţă onorabile, teatru l  şi-ar fi păstrat valoarea. Dar punându-1 în rând cu 
toată lumea, scoţându-1 în stradă, 1-a degradat. 
C.S.:  Teatrul, ca orice artă, are nevoie de vedete. 
M.L.:  Are nevoie de oameni care să facă doar teatru , aşa cum pictorul trebuie să 
facă doar pictură. Teatrul nu este o meserie comanditară, agorică. Revenind la 
întrebarea ta, teatrul are nevoie de vedete, dar şi de artişt i .  Nu toţi pot fi vedete, 
şi nici nu trebuie. Vedeta e un grad ca la armată, o poziţie la care accezi .  Pentru 
un anal itist, o vedetă înseamnă mai ales popularitate bazată pe capacitatea 
specială de a mulţumi spectatoru l ,  de a intui ce-şi doreşte de la tine, dincolo de 
intenţia regizoru lu i .  Privind din interiorul fenomenulu i ,  pot să afi rm că vedetele 
nu se formează, ci se autocreează. 
C.S.:  Şi regizorul? Care mai este rolul său? 
M.L.:  Mulţi care trăiesc În şi din teatru consideră că regizorul este un "specialist 
în spectacol", cel chemat să dea girul  calităţii sau (măcar) al succesulu i .  Dincolo 
însă de acest aspect, regizorul nou trebuie să fie un preot al teatru lu i ,  în sens 
profund spiritual. Trebuie să fie un "păstor". 
C.S.:  Asta tot de la Radu Penciulescu vine? 
M.L.: Cred că da. Multe , îmi dau seama acum,  au fost semnănate de el. Poate că 
ce spun sau fac eu e pentru unii penibi l .  Însă cred că omul sfinţeşte locu l ;  şi mai 
cred foarte tare că în secunda în care se naşte ceva, ideea nu mai moare. Sunt 
mândru de ceea ce am făcut la Slatina şi în alte locuri .  Dar este o muncă grea, 
de ridicător de biserici .  
C.S.:  Simţi că ai această vocaţie? 
M.L.:  Recunosc, sunt un pionier. M-aş duce în orice colţ de lume unde oameni i ,  
pe lângă săl i  de Bingo sau Farmacii particulare, vor să rid ice un Teatru . 
C.S.:  Eşti fericit? 
M.L. :  Eu? . . .  Cred că da. 

Dana BORŞ 

în acest timp, în care lumea adăpostită sub 
ar ipa Tha l ie i  e ati nsă de sent imentu l  
neputinţei în  faţa unor  structuri  ce  o con
damnă adesea la eforturi sisifice pentru a 
supravieţui , în care blazarea şi oboseala 
par că se i nf i l trează d i n  ce în ce mai  
profund, e absolut revigorant când ceva 
nou reuşeşte să se (mai)  întâmple .  E 
absolut revigorant să auzi că, u ndeva, 
există o a m e n i  d o r n i c i  să c reeze n o i  
începuturi î n  a l e  teatru l u i  ş i ,  m a i  ales, 

oameni care pot să o facă. Aceasta este 
şi real itatea Teatrului "Eugen Ionescu" d in  
Slatina, născut toamna trecută. Cu o sală 
destinată in iţial nu pentru spectacolu l  de 
teatru , fără o trupă profesion istă (dar cu 
experienţă de ani de zile în spectacole de 
amatori ) ,  apelând uneori la actori d in  alte 
părţi , se încearcă a se construi ceva în 
numele dorinţei de teatru şi  în mod cert 
în numele dragostei pentru cei d in  faţa 
rampei . Cu atât mai îmbucurător cu cât şi 


